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“Calm after the storm?” 
De titel van het in 2014 door Nederland ingezonden lied voor het Eurovisiesongfestival geeft, wat de 
PvdA-fractie betreft, wel aardig weer hoe de jaren voor, en het jaar na de invoering van de transities 
in het sociaal domein wordt ervaren. Naast de transities, hadden we, als gemeente, ook te maken 
gehad met  bezuinigingen die we de afgelopen jaren hebben moeten doorvoeren, waardoor er 
scherp aan de wind gezeild moest worden, maar we lijken nu in kalmer vaarwater terecht te zijn 
gekomen. Er zit in ieder geval wat lucht in de begroting voor de komende jaren. 

In ieder geval willen wij onze waardering uitspreken voor het vele werk dat door de ambtenaren en 
het College is verricht om ondanks de storm, toch financieel stabiel in deze roerige tijden de vaste 
koers weten te varen. 

2e financiële rapportage 
Onze fractie is redelijk tevreden met de uitkomst van het beeld voor 2015, dat er toe leidt dat we 
een voordeel kunnen bijboeken van iets meer dan 22.000 euro. Nou lijkt het in dit perspectief een 
kleine meevaller, waardoor de indruk gewekt wordt, dat er ‘strak’ is begroot, maar de afwijkingen 
rapportage laat zien dat er nogal wat uitschieters zijn; Naast de correcties op de lage rente (200k 
voordeel), de BTW compensatie (112K voordeel), en daar tegenover de bijstelling Oostergast (188k 
nadeel) en de sloop van de sporthal weg (100k nadeel), lijken mee te vallen. Maar de grote 
tegenvaller in de Algemene uitkering (476k negatief) en het voordeel op de WMO! (406k) 
beschouwend, is het beeld eerder grillig, dan stabiel.  
Uiteindelijk is het een voordeel en alle meevallers moet je koesteren is ons geleerd. Toch blijft het 
lastig begroten met het continue moeten bijstellen van de uitkeringen uit het gemeentefonds. 

De Begroting 
De PvdA-fractie heeft met interesse kennis genomen van de Begroting voor 2016. Het beleid laat 
voor 2016 een overschot zien van 30.000 euro. Ook de jaren daarna houden we nog iets over. Door 
eerdergenoemde meevallers blijft de OZB-verhoging beperkt tot 2% en gaat de afvalstoffenheffing 
met 3,75% naar beneden. En dat is mooi, want voor onze inwoners betekent dat slechts een kleine 
stijging van 1% op de woonlasten. Daarbij is er ook nog geld beschikbaar voor de noodzakelijke 
investeringen in onze voorzieningen. 

Het sociale domein 
Voor het sociaal domein is er gelukkig extra geld opgenomen in de begroting. Immers, de 
transformatie is nog steeds gaande. Gezien de onzekerheid op het gebied van de budgetten met 
betrekking tot de WMO en de PGB vinden we als fractie, dat voorzichtigheid geboden dient te 
worden. We moeten niet de situatie krijgen dat de drempel om ondersteuning te vragen hoger 
wordt. Wij vinden dat de toegankelijkheid onder alle omstandigheden gewaarborgd moet worden, 
voor die mensen, die de ondersteuning door de gemeente nodig hebben. Wij staan voor een sociale 
en solidaire gemeente! 
Het zijn nog steeds onzekere tijden. Ondanks dat we weten wat de decentralisaties voor ons als 
gemeente inmiddels betekenen, weten we nog niet echt wat de financiële consequenties op termijn 
zullen zijn. Het grillige beeld van de algemene uitkering dwingt nog steeds tot behoedzaam opereren. 
Ter illustratie: de Voedselbank Westerkwartier (Grootegast, Marum en Zuidhorn) heeft alleen al in 
Zuidhorn nog steeds te maken met 18 gezinnen, bestaande uit 20 volwassenen en 22 kinderen, zijn 
er nog steeds ZZP-ers die bij gemeente moeten aankloppen voor inkomensondersteuning, is de 
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werkeloosheid in Zuidhorn weliswaar gestabiliseerd, maar nog steeds vrij hoog (6%),en is het aantal 
gezinnen wat is in de bijstand zit nog steeds 2,8%. Neem daarbij aan het aantal vrouwen, wat 
werkeloos is geraakt door de bezuinigingen in de zorg, of een minder urencontract heeft moeten 
accepteren, niet allemaal recht op een uitkering hebben, een behoorlijke inkomensterugval moeten 
verhapstukken. Let wel, we doen het niet slecht ten op zichtte van andere gemeenten in de Provincie 
Groningen, maar hier liggen wel kansen. Onze inwoners zouden niet in Armoede moeten hoeven 
leven!  

En als er ergens kansen liggen, dan is het wel op het gebied van arbeid. Wij zien ook in dat naast 
investeren in de ‘oude’ economie, ook investeren in de ontwikkeling van de ‘nieuwe’ initiatieven 
zoals de gebiedscoöperatie Westerkwartier, het bij elkaar brengen van kennis, internet, kunde en 
mensen, ook perspectieven biedt. Het stimuleren van een kenniseconomie gekoppeld aan onze 
lokale ondernemers, eveneens op het gebied van toerisme en recreatie, wordt een interessante 
uitdaging de komende jaren. (motie) 
 

Investeren in mensen en hun omgeving 
En als er inderdaad geld beschikbaar is, dan zorg je ervoor, dat er naast het reguliere ‘huiswerk’, de 
noodzakelijke vervangingsinvesteringen worden gedaan. Voor de begroting van 2016 zijn de 
belangrijkste investeringen: De aanpak van het kunstgras bij de vv Zuidhorn, de kademuur in Visvliet, 
de renovatie van de tennisbanen in Aduard en de vervanging van de lichtmasten armaturen. 
Wanneer er naast verlichting, ook weer wordt geïnvesteerd in speeltoestellen, waarom dan niet in 
de veelal beschadigde verkeers- en straatnaamborden in onze gemeente. De oproep hebben we bij 
de voorjaarsnota ook al gedaan en we dringen het College er op aan hier iets aan te doen. Immers, 
het is een eerste aanblik voor onze dorpen en vernielde verkeersborden lijken ons niet te passen in 
de meest veilige gemeente van Nederland. 

 
Naast de vervangingsinvesteringen wil de gemeente Zuidhorn incidenteel 150.000 euro vrij maken 
voor groot onderhoud aan de zwembaden in Grijpskerk en Electra. Zwemmen geeft net als voetbal 
een enorme impuls aan de breedtesport en zorgt ook weer voor de sociale cohesie in onze 
gemeente. Daarbij zijn er meer mogelijkheden om de breedtesport in onze gemeente te 
ontwikkelen, denk daarbij aan het ontwikkelen  van sportmogelijkheden  in en om het Johan Smit 
park, en aan het promoten en (her)ontwikkelen van veilige wandel –en fietsroutes in onze prachtige 
omgeving. Daarbij moet sporten voor iedereen laagdrempelig en betaalbaar blijven, zeker wanneer 
je toch nog dat er veel basisschool kinderen zijn die nog geen zwemdiploma hebben. 
 
Als PvdA stonden we en staan we nog steeds voor het in stand houden en verbeteren van de 
voorzieningen in onze kernen. Eveneens proberen we de toegang tot, en het gebruik van deze 
voorzieningen voor onze inwoners laagdrempelig en betaalbaar te houden. Daarom vindt de PvdA 
het noodzaak dat er de komende jaren extra geïnvesteerd wordt in de dorpshuizen. Er moet in de 
ogen van de PvdA een beroep gedaan kunnen worden op onze solidariteit. Hierdoor zal er een 
andere, faciliterende rol van de overheid nodig zijn. Een meer dienstbare en participerende rol van 
onze gemeente past daar prima bij. Op zoek naar verbinding met de dorpsbewoners dus. Daarom is 
de functie van een dorpshuis bijzonder belangrijk voor het dorp, en dat zal de komende jaren zich 
nog veel sterker het geval zijn.  
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Toekomst in wonen 
We zijn ook blij met de aangekondigde reconstructies. Eindelijk worden de Langestraat en de 
Nieuwstraat  in Noordhorn aangepakt, een begin gemaakt voor de aanleg van het transferium, en 
wordt er gekeken naar het verkeercirculatieplan in Zuidhorn. Voor wat betreft Grijpskerk zijn we 
nieuwsgierig naar ontwikkeling van de plannen met betrekking tot de MFC en na onze eerdere 
oproep bij de voorjaarsnota, alsmede de vragen van het CDA in het vragenuur, wordt er onderzoek  
gedaan naar de parkeerproblematiek in het centrum. 
 
De toekomst blijft nog spannend, maar niet alleen in het sociale domein. De risicoparagraaf van de 
grondexploitatie van de Oostergast, Novatec en de mogelijke sluiting van scholen staan nog steeds 
hoog op de agenda. Opvallend is wel, dat de risicoparagraaf bij onze wegen wel lager is gebleken, 
omdat we nu inzichtelijk hebben wat de financiële risico’s nu inhouden.  
 
Daarbij wordt de druk op de sociale woningbouw alleen nog maar groter. Immers, naast 
ingeschreven woningzoekenden, het groeiend aantal alleenstaanden, de minder ‘rijkere’ 
gepensioneerden, is er ook een toenemende vraag voor huisvestingen van statushouders. Voor 
zowel Wold en Waard, als gemeente een best pittige opgave de komende tijd.  
Naast het huisvesten van statushouders, heeft deze raad een motie aangenomen naar het 
onderzoeken van de mogelijkheden voor de opvang van asielzoekers. In Zuidhorn lijkt het wellicht 
‘’de stilte na de storm” te zijn, maar in Europa raast er op dit moment een zware orkaan. Mensen zijn 
op de vlucht en het is in onze ogen een humane plicht om deze mensen een goed en veilig 
heenkomen te bieden. Het opvangen van al die vluchtelingen gaat echter niet vanzelf. Het vinden 
van een voldoende geschikte locatie blijkt erg lastig. En daarnaast vraagt het nogal wat van een buurt 
als er vluchtelingen worden gehuisvest. Maar we voelen in onze gemeente daar draagvlak voor en 
vertrouwen er op dat dit College daar zorgvuldig onderzoek naar doet en op korte termijn met een 
voorstel naar de raad zal komen. We gaan er vanuit dat dit College wel rekening houdt met de 
eventuele kosten die hiermee gemoeid zijn. 

Tot slot 
De herindeling staat voor de deur. In ieder geval zien we dat de druk op ons ambtenarenapparaat 
steeds meer begint toe te nemen. Wel willen we dat proces zorgvuldig en met draagvlak wordt 
ingevoerd, de positie en het referendum van het Middag-Humsterland zijn voor zowel de inwoners 
als voor de PvdA van belang, vandaar dat er ook in de begroting een post moet worden opgenomen 
voor dit referendum, vandaar ook onze steun aan de motie. 
Dit College gaf aan dat we in rustiger vaarwater waren terecht gekomen. Er mogen nu eindelijk weer 
keuzes worden gemaakt. Echter, er kan zo maar weer een storm opkomen. Nog niet alle kosten zijn 
voor zorg, jeugd en werk zijn inzichtelijk. Verstandig financieel beleid blijft dus geboden. Maar zolang 
onze gemeente nog durft te investeren, zullen (nieuwe) inwoners dit ook blijven doen. En we mogen 
als gemeente best wel weer een beetje meer lef tonen. 

Namens de PvdA,   

André Hatzman en Mark Veenstra 
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